
s panem starostou

Zpravodaj města Bzenec   I   15. prosinec 2013

Na slovíčko...
Blíží se konec 
roku, jak byste 
jej zhodnotil 
vy ?

Blíží se závěr 
roku, a tak i my 
b i l a n c u j e m e , 

co se podařilo nebo nepodařilo 
v  letošním roce zrealizovat. Z  in-
vestičních akcí a oprav majetku 
města bylo největším úkolem za-
teplení Základní školy Bzenec. Bě-
hem prázdninových měsíců, září a 
října byla akce dokončena včetně 
opravy kotelny. Celkový objem 
nákladů byl cca 8 milionů korun. 
Po letech příslibů byla realizována 
oprava komunikace v  ulici Palac-
kého včetně odkanalizování rodin-
ných domů. 
Další důležitou akcí byla oprava 
chodníků v  ulici Sokolská, Pod Vi-
nohrady a zvýšení počtu parkova-
cích míst. V ulici Na Falaříkách jsme 
vybudovali část chodníku, aby ob-
čané této ulice nemuseli využívat 
komunikaci u benzínové čerpací 
stanice. Provedla se zde i oprava 
kanalizační sítě (vyvložkování ka-
nálů) a byly opraveny kanalizační 
vpusti.
K úplné spokojenosti chybí polože-
ní živice. Vzhledem k  počasí bude 
toto dokončeno v jarních měsících.
Jsme rovněž rádi, že se po jedná-
ních s  Benzinou Praha podařilo 
provést propojení cyklostezky, aby 
cyklisté směrem ze Bzence do Vra-
cova a obráceně mohli bezpečně 
projíždět.
To, co se nám nepodařilo, je vybu-
dování malého obchvatu Bzence, 
II. část. Jde o komunikaci od ulice 
Nad Sklepy po firmu AVX. Důvo-
dem byla zdlouhavá jednání při 
výkupu pozemků, technická řeše-
ní a získání stavebního povolení.  

Konečně je tady. Tolik vytoužený a s  na-
pětím očekávaný Štědrý den. Sice až do 
večera, do východu první hvězdy, patří 
k  adventu, ale přesto se od ostatních ad-
ventních dní liší svými zvyky. 
O tomto dni někteří věřící dodržují přísný 
půst. Říká se, že jen když se budete postit, 
uvidíte zlaté prasátko. Proč zrovna zlaté 
prasátko, je dosud zahaleno tajemstvím. 
Možná je to pozůstatek pohanského sym-
bolu, kdy prase bývalo znamením slunce  
a slunovratu. 
Naši předkové si po celý den odpírali ja-
kékoliv jídlo i nápoje. O to bohatší bývala 
večeře, přesto byla sestavena z  postních 
pokrmů. Byla to oběť Bohu i poděkování 
za syna – Spasitele.
Hospodyni nesměl upadnout ani kousíček 
těsta na zem, to by věštilo smůlu a svá-
ry. Nikdo nesměl zvyšovat hlas, nadávat, 
nebo dokonce klít. Hospodyně ráno za-
dělala těsto na speciální chlebové žemle 
a měchačku potom pospíchala otřít do 
ovocných stromů v sadu, to aby bylo dost 
ovoce. Snoubenci, manželé i milenci si na 
svátek Adama a Evy dávali drobné dáreč-
ky – obvykle to bývala jablíčka a perníčky 
s  podobou Adama, Evy, rajského stromu 
poznání a hada – pokušitele.
V  Čechách býval Štědrý den ve znamení 
pohanských maškar, které se ani časem 
nepodařilo zcela vymýtit, jen je mnohde 
nahradili koledníci.

Pro věřící byl advent a Štědrý den nejen 
dobou slavnostního očekávání narození 
Ježíše, ale i dobou pokání v  souvislosti 
s  jeho druhým příchodem. Proto církev 
ustanovila pro toto období řadu omezení 
a zákazů.
Už za rozbřesku se každý musel omýt ve 
studené vodě, to aby nebyl nemocný. 
Potom děti dostávaly krajíc chleba s me-
dem, to proto, aby byly celý rok jako med. 
Dopoledně hospodyně vařila polévku 
– štědračku, do níž dávala od všeho tro-
chu, to aby byl po celý rok dostatek jídla. 
Hospodář mezitím zapřáhl do vozu nebo 
do saní a odjel s koňmi do lesa pro dřevo, 
aby koně byli rychlí jako vítr. Když se vrátil, 
nasypal zrní do obruče, aby se slípky neza-
běhly. Hospodyně jim ještě přidala trochu 
máku, aby snášely více vajíček. Odpoled-
ne všichni strojili stromeček. Adventní čas 
a tím i půst končil na Štědrý den v podve-
čer, východem první hvězdy.
Po celý den měla hořet sváteční svíce.
Peklo se speciální vánoční cukroví ve tva-
ru domácích zvířat a zavěšovalo se nad 
dvířka kurníku, do chlévů nebo psovi na 
boudu.

Adventní kalendář
U jeho zrodu byl mnichovský majitel pro-
sperující tiskárny Gerhart Lang. Na počát-
ku minulého století nechal na vlastní ná-
klad vytisknout speciální dětský kalendář  

pokračování na straně 22 pokračování na straně 5
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Usnesení z rad a zastupitelstev

Zámecké vinařství Bzenec s r. o. formou sníženého nájmu sklep-
ních prostor zámku dle Nájemní smlouvy o nájmu. Započtené 
náklady ve výši 84.558,- Kč budou řešeny z ceny nájmu za r. 2014. 

Z usnesení 56. schůze Rady města Bzence  
konané dne 11. 9. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty o: 
- přípravě jednání  s Lesy ČR a ostatními vlastníky lesů dne 17. 9. 

2013 na MěÚ ve Bzenci – likvidace chroustů

Informace místostarosty o:
- oznámení Kú JMK – odb. dopravy, Brno o uzavírce silnice I/54 

v úseku Moravský Písek – Veselí nad Mor. přes odlehčovací rame-
no řeky Moravy v době od 19. 09.-14. 12. 2013

- zpracování průkazů energetické náročnosti budov – MěÚ, DK, 
knihovna a infocentrum města

• Schvaluje:   
- Nařízení města Bzenec č. 2/2013, kterým se vydává Tržní řád. 

(Toto nařízení nahrazuje NM č. 1/2013, a to s vazbou na doporu-
čení Kú Jmk Brno).  

- Uzavření smlouvy se SŠ gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bze-
nec o zajištění smluvního pracoviště pro výkon odborného výcvi-
ku v I., II. III. ročníku v oboru „Lesní mechanizátor“, a to pro školní 
rok 2013/2014. Odborný výcvik bude v době od 04. 09. 2013 – 31. 
08. 2014.   

- Přijetí finančního příspěvku – sponzorského daru ve výši 5.000,- 
Kč od spol. Montáže  Hapla s  r. o. Bzenec (Strážnická 1447) na 
zabezpečení kulturní akce Bzenecké krojované vinobraní 2013, 
pořádané městem Bzenec.  

- Přijetí finančního příspěvku – sponzorského daru ve výši 10.000,- 
Kč od spol. OSEVA a. s. Bzenec (Potoční 1436) na zabezpečení 
kulturní akce Bzenecké krojované vinobraní 2013, pořádané měs-
tem Bzenec.  

• Nemá námitek:   
- K investičnímu záměru vybudování nafukovací haly v areálu teni-

sových kurtů ve sportovním areálu ve Bzenci. Jedná se o sezonní 
mobilní nafukovací halu, která bude sloužit pouze přes zimu, od 
jara do podzimu bude hala uložena ve skladu. Investorem haly 
bude tenisový klub.

Z usnesení 57. schůze Rady města Bzence  
konané dne 2. 10. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty o: 
- Předběžném návrhu investic na rok 2014

 • Schvaluje:  
- Odprodej dřevní hmoty DB – kvalita II.tř.,III.A,B,C,D tř. pro firmu  

Ing. Ivo Pavlík (Bzinská 253, Bzenec), a to dle nabídky.
- Provedení opravy balkónů na DPS náměstí Svobody 78, Bzenec 

firmou IZOLMONT CZ s. r. o. v celkové ceně 143.643,-Kč bez DPH.
- Výměnu sklepních oken na budově pošty č.p.85 firmou DECRO 

BZENEC, spol. s  r.o. (Bzenec 324) v  celkové ceně 24.402,-Kč bez 
DPH.

Z usnesení 54. schůze Rady města Bzence  
konané dne 31. 7. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty o: 
- oznámení KÚ JMK, odboru kontrolního a právního o zahájení pře-

zkoumání hospodaření ve dnech 21.10.2013 – 23.10.2013

Informace místostarosty o:
- sdělení KÚ JMK Brno ke zjednání nápravy „Nařízení města 

č.1/2013, kterým se vydává TRŽNÍ ŘÁD“

• Schvaluje:
- Realizaci akce „Bzenec-Rozšíření parkoviště na sídl. Novosady“ 

v ceně  287.666,-Kč včetně DPH. Dodavatelem bude firma Inže-
nýrské stavby Hodonín s.r.o. (Hodonín, M.Benky 12).  

- Jmenování dalších členů rady - Mgr. Jiřího Adamce a Ing. Ivana 
Černého – k oprávnění přijímat prohlášení snoubenců o uzavření 
manželství v matričním obvodu Bzenec, pro město Bzenec.

Z usnesení 55. schůze Rady města Bzence  
konané dne 26. 8. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty o: 
- nařízení jednání odboru ŽP MěÚ Bzenec na povolení kácení dře-

vin v lokalitě Pod Starým hradem

• Schvaluje:   
- Uzavření smlouvy se spol. RTS, a. s. Brno na výběr dodavatele na 

akci „Bzenec, malý obchvat, 1. a 2. část“ za cenu 40.000,- Kč bez 
DPH.

- Upravení cen pro prodej palivového dříví s platností od 1. 9. 2013:
 - měkké dříví 650,- Kč
 - tvrdé 900,- Kč
 - samovýroba dřeva 220,- Kč
 Všechny ceny jsou včetně 15% DPH. 
- Realizaci akce „Bzenec-Propojení cyklostezky u čerpací stanice“ 

v ceně 320.272,-Kč vč. DPH. Dodavatelem bude spol. Inženýrské 
stavby Hodonín sr.o. (Hodonín, M. Benky 12).

- Realizaci stavby „Bzenec-Pod Kněží Horou – kasárna retardér“ 
v ceně  38.620,80Kč včetně DPH. Dodavatelem bude firma STRA-
BAG a. s. (Tovární 3, Brno).  

- Realizaci akce „Úprava vozovky – Falaříky“ v  ceně 27.937,64 Kč 
vč. DPH. Dodavatelem bude firma Stavby Juras s. r. o. Bzenec (Na 
Mýtě 549).

- Přijetí finančního příspěvku – sponzorského daru ve výši 5.000,- 
Kč od spol. RAPA s  r. o. Bzenec (Nový svět 776) na zabezpečení 
kulturní akce Bzenecké krojované vinobraní 2013, pořádané měs-
tem Bzenec. 

- Přijetí finančního příspěvku – sponzorského daru ve výši 5.000,- 
Kč od spol. PIKA a. s. Bzenec (Nový Svět 1574) na zabezpečení 
kulturní akce Bzenecké krojované vinobraní 2013, pořádané měs-
tem Bzenec.  

- Přijetí finančního příspěvku – sponzorského daru ve výši 10.000,- 
Kč od spol.  DVOŘAN- IZOLMONT s r. o. Bzenec (náměstí Svobody 
327)  na zabezpečení kulturní akce Bzenecké krojované vinobraní 
2013, pořádané městem Bzenec.  

- Provedení oprav 4 ks vyřezávaných sudů v majetku města spol. 
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Usnesení z rad a zastupitelstev

- Zpracování realizační projektové dokumentace na akci „Bze-
nec, Revitalizace parku na Horním náměstí“ pro potřeby dotace 
z OPŽP, kterou vypracovala firma Ateliér zahradní a krajinné archi-
tektury Ing. Alena Vránová (Zástřizly 41, Koryčany). Předmětem 
řešení jsou prostory veřejné zeleně v  parku na Horním náměs-
tí, okolí kostela a přilehlých ulic, dle zpracované studie. Celková 
cena PD (vč. průzkumu, projednání) je 38.000,-Kč bez DPH.

- Mandátní smlouvu mezi firmou A-TENDER s.r.o. (Kaštanová 
639/143, Brno) a Městem Bzenec, jejímž předmětem je výběr nej-
vhodnějšího uchazeče na plnění veřejné zakázky „Elektronická 
aukce na dodavatele elektrické energie a plynu“. Celková odměna 
za plnění předmětu smlouvy bude 42.800,-Kč bez DPH. 

- Zakoupení zvukové techniky (stojany, mikrofony a kabeláž) do 
zasedací místnosti pro zabezpečení ozvučení zasedání zastupi-
telstev v celkové ceně cca 35.000,-Kč.

• Ukládá:  
Místostarostovi Ing. Novoměstskému:  
- Přepracovat návrh plánu investic na rok 2014 v souladu s připo-

mínkami radních.
Ekonomickému odboru:     
- V termínu do 22. 10. 2013 složit kauci ve výši 200.000,-Kč na Jiho-

moravský kraj, majetkový odbor -  podmínka k záměru zakoupení 
areálu Těmická.

Les: 
- Zabezpečit likvidaci náletových dřevin na pozemku parc .č. 4746 

v k. ú. Bzenec, který se nachází v sousedství židovského hřbitova. 
Projektový manager:
- Zabezpečit, aby při významných kulturních a družebních akcích 

byl zabezpečen provoz infocentra a stálé expozice.

Z usnesení 58. schůze Rady města Bzence  
konané dne 23. 10. 2013 a 24. 10. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty o: 
- slavnostním otevření kompostárny v Těmicích
- poděkování od hejtmana JMK za poskytnutí peněžitého daru ur-

čeného k zakoupení sanitky pro Nemocnici Kyjov
- Sdělení Regionální rady regionu soudržnosti Jihovýchod o schvá-

lení projektu k financování ze dne – stavba „Rekonstrukce běžec-
kého oválu ZŠ a MŠ Bzenec“.

• Bere na vědomí:  
- Rozpočtové opatření č.7/2013.
- Přijetí dotace ze Státního fondu životního prostředí ČR na akci 

„Zateplení Základní školy ve Bzenci“,  a to ve výši 191.922,-Kč.
- Uzavření Smlouvy č. 12113653 o poskytnutí dotace ze Státního 

fondu životního prostředí ČR na akci „Zateplení Základní školy ve 
Bzenci“,  a to ve výši 191.922,-Kč.

- Přijetí dotace z  Ministerstva životního prostředí ČR na akci „Za-
teplení Základní školy ve Bzenci“, a to ve výši 3,262.674,-Kč.

- Dodatek č.1 ke smlouvě o dílo č. 1312 na stavbu „Zateplení Zá-
kladní školy ve Bzenci“. Dodatek řeší vícepráce a méněpráce + 
VRN schválené na schůzi č. 55 dne 26. 08. 2013, bod č. 33.

- Opravu havarijního stavu hřbitovní zdi v ceně 205.252,12 Kč vč.D-
PH, kterou provede firma Stavby Juras s.r.o. (Bzenec 549).

- Firmu Kovosteel recycling s.r.o. (Staré Město, Brněnská 1372) jako 
partnera, který bude podávat informace o sběr využitelných slo-
žek komunálního odpadu (kov), který odevzdají občané města 
Bzence.

• Bere na vědomí:
Starostovi: 
- Pozvat k jednání zástupce České pošty v záležitosti jejich žádosti 

o snížení nájemného na nebytové prostory v budově na adrese B. 
Němcové 85.

Tajemníkovi:  
Zjistit stanovisko ÚZSVM Hodonín ve věci převodu pozemků, které 

budou dotčeny Mokřadem tj. „za Olšovcem.

Z usnesení 59. schůze Rady města Bzence  
konané dne 4. 11. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
- Výsledek výběru dodavatele na akci „Malý obchvat města Bzence, 

II. etapa“ takto:
 1. Skanska a.s. Praha, IČO 26271303 s cenou 5.993.156,- Kč 
 2. Inženýrské stavby Hodonín, s.r.o., IČO 46983309 s  cenou 

5.994.000,- Kč
 3. FIRESTA-Fišer, rekonstrukce, stavby a.s. Brno, IČO 25317628 s 

cenou 6.335.724,- Kč 
 Ceny jsou uvedeny bez DPH.

• Schvaluje:
- Uzavření smlouvy o dílo se společností Skanska a.s. se sídlem Pra-

ha 4 – Chodov, Líbalova 1/2348 (IČO 26271303) na realizaci zakáz-
ky „Malý obchvat města Bzence, II. etapa“  za cenu 7,251.718,76 Kč 
vč. DPH (5.993.156,- Kč bez DPH).

 

Z usnesení 17. zasedání zastupitelstva  
města Bzence konané dne 8. 7. 2013
Rada města:

• Bere na vědomí:
Informace starosty z: 
- pracovního jednání zastupitelů, kde byla řešena otázka referenda, 

kterým by byli občané oslovení a rozhodovali o převodu areálu 
v ul. Těmická.

• Schvaluje:
- Odstoupení ze soutěže - záměru koupě nemovitostí od Jihomo-

ravského kraje – areál bývalé školy v ul. Těmická.  
 Důvody jsou:
 - Energetický audit prokázal zcela nevyhovující podmínky budov 

areálu;
 Oslovené projekční kanceláře provedly kvalifikovaný odhad ná-

kladů na rekonstrukci jednotlivých objektu, který by v součtu či-
nil cca 56 mil. Kč.

 Město by se v případě koupi a financování následné opravy za-
dlužilo nad rámec možné míry zadlužení.

- OZV města Bzence č. 1/20013 o stanovení zákazu pohybu zvířat 
vyžadujících zvláštní péči na veřejném prostranství v k.ú. Bzenec.

• Revokuje:
- Ve vazbě na dosavadní jednání ve věci areálu Těmická jsou revo-

kovány všechna usnesení, kterými se navrhoval převod nemovi-
tostí do majetku města:
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- Bod usnesení ze 16. zasedání zastupitelstva konaného dne 
17.06.2013 ze stati schvaluje znějící:  Přípravu referenda, kterým 
budou občané oslovení a budou rozhodovat o otázce úplatného 
převodu areálu bývalé školy v ul. Těmická. 

- Bod usnesení ze 14. zasedání zastupitelstva konaného dne 17. 12. 
2012 ze stati schvaluje znějící: Odkoupení nemovitostí – areálu 
bývalé střední školy v ul. Těmická – který tvoří pozemky parc. č.: 
2001/1, 2001/2 se stavbou na pozemku č. p.1296, 2001/3 se stav-
bou bez č. p., 2001/4 se stavbou bez č. p., 2001/5 se stavbou bez 
č. p., 2001/6 se stavbou bez č. p. a 2001/7 vše v k.ú. Bzenec od 
Jihomoravského kraj v ceně max. do 18,6 mil. Kč.

- Bod usnesení ze 11. zasedání zastupitelstva konaného dne 15. 08. 
2012 ze stati schvaluje znějící:  Odkoupení nemovitostí – areá-
lu bývalé školy v ul. Těmická, kterou vlastní Jihomoravský kraj a 
nabízí ji k prodeji. Jedná se o pozemky parc. č.: 2001/1, 2001/2, 
2001/3, 2001/4, 2001/5, 2001/6 a 2001/7 a stavby na těchto po-
zemcích vše v k. ú. Bzenec.

Z usnesení 18. zasedání zastupitelstva  
města Bzence konané dne 18. 9. 2013
Zatupitelstvo města:

• Bere na vědomí:
- Zprávu o činnosti rady za uplynulé období.

Informace starosty o:
- záměru JmK – prodej areálu školy v ul. Těmická – informace o pro-

hlídce areálu a budov
- žádosti VaK Hodonín a.s. – dopis + pravidla pro navýšení majetku 

- rozvody vody a kanalizačního řadu, který je doposud v majetku 
obcí a provozuje jej a.s.   

- Informace o výsledku hospodaření města za I. pololetí roku 2013.

• Schvaluje:
- Rozpočtové opatření města Bzenec č. 5/2013 realizované a schvá-

lené radou města. 
- Rozpočtové opatření města Bzenec č. 6/2013. 
- Termín dalšího jednání zastupitelstva. To se uskuteční 24. 10. 

2013 v 07:30 hodin ve velké zasedací místnosti radnice. Jediným 
bodem jednání bude rozhodnout se, zda se město přihlásí do na-
bídkového řízení a stanovení výše částky, která bude v nabídce 
na koupi areálu v ul. Těmická ve Bzenci. Také bylo schváleno, že 
toto jednání zastupitelstva nebude přenášeno v kabelové televizi 
a nebude z něj pořízen audiovizuální záznam.

• Ukládá:
Radě města:
- Zpracovat cenový návrh a projekt na zabezpečení osvětlení horní 

části zámeckého parku a ulice Pod Krefty (za kasárnami). 

Z usnesení 19. zasedání zastupitelstva  
města Bzence konané dne 24. 10. 2013
Zatupitelstvo města:

• Bere na vědomí:
 Informace starosty z:
- pracovního jednání – prohlídky areálu školy v ul. Těmická, které se 

účastnili zastupitelé v měsíci září
- základní informace o vypsaném 4. kole nabídkového řízení – pod-

mínky podání nabídky

• Schvaluje:
- Podání nabídky na koupi nemovitostí od Jihomoravského kraje 

– areál bývalé školy v ul. Těmická.  ( Jedná se o nemovitosti – viz 
usnesení Zastupitelstva č. 18) ve výši 3,500.000,- Kč.

• Ukládá:
Radě města:
- Podat nabídku do nabídkového řízení u Jihomoravského kraje 

- záměr města koupit areál bývalé školy v ul. Těmická – viz stať 
schvaluje

dokončení ze strany 1
Zakázka je vysoutěžena a bude záležet na po-
časí, zda bude možno do konce roku část práce 
provést. Nejpozději do konce I. pololetí roku 2014 
bude akce realizována.
Pokud se týká dalších záležitostí, jde o areál Tě-
mická, majitelem v současné době je Jihomorav-
ský kraj a do dnešního dne se nepodařilo najít 

nového zájemce o tento areál.
Rovněž tak náš záměr o prodej areálu Doubrava se zatím nepodařil.
Děkuji všem občanům za spolupráci, přeji požehnané vánoce a 
hodně zdraví a pohody v roce 2014, kdy budou komunální volby. 

Děkuji za rozhovor

Organizační výbor Bzeneckého krojovaného vinobraní hledá  
spolupracovníky. Pokud máte zájem podílet se na pořádání 
Bzeneckého krojovaného vinobraní kontaktujte tel. č.: 
603 502 060,  pan P. Njezchleba.

Plesová sezóna ve Bzenci
11. 1. 2014 – Ples MS Doubrava Bzenec
17. 1. 2014 – Ples města Bzenec
25. 1. 2014 – Ples SRPŠ
31. 1. 2014 – Farní ples
8. 2. 2014 – Ples Zámeckého vinařství



6

Bzenec v letech 1918 – 1925
Ani 100 let ještě neuplynulo od doby, do které Vás chceme zavést. 
A přestože v rámci dějin jde jen o nepatrný časový úsek, je pro nás, 
kteří jsme odkojeni naší pohodlnou moderní dobou, tehdejší ži-
vot bez elektřiny, vodovodu, kanalizace, televize, pračky a jiných 
vymožeností obdobím již jen těžko představitelným a vzdáleným. 
Známe je nanejvýš z vyprávění našich tatínků, maminek, dědečků 
a babiček. Připomeňme si nyní dobu jejich mládí a podívejme se 
spolu, jak tenkrát Bzenec vypadal a jak se v něm žilo.

Celková plocha bzeneckého katastru v roce 1918 činila 4 031 ha. 
Z této výměry bylo 732 ha orné půdy, 82 ha vinic, 630 ha luk, 288 
ha sadů a zahrad, 100 ha pastvin, 1954 ha lesa, 35 ha zastavěné 
plochy a 210 ha půdy neplodné a jiné.

Město Bzenec bylo v té době vlastníkem 13 nemovitostí v celko-
vé hodnotě cca 2 mil. Kčs, několika stovek hektarů půdy různého 
druhu a dalšího jmění, převážně v různých fondech, nadacích a ak-
ciích. Veškeré jmění města činilo v roce 1918 cca šest a půl milionů 
Kčs. Spolu s touto sumou je však nutno vést v patrnosti i nemalý 
obecní dluh, který činil v témže roce 1 784 027 Kčs.

Podle sčítání obyvatel v  roce 1921 mělo město 4297 obyvatel 
(2113 mužů a 2184 žen), domů pak 837, z nichž bylo v roce 1924 již 
pouhých 15 kryto došky.

Poslední domek ve Bzenci s doškovou střechou. Patřil bývalému měst-
skému strážníkovi Procházkovi a stál ve Vracovské ulici. Po jeho smrti 
byl dva roky neobydlen, a pak v roce 1950 strhnut. 
(SOKA Hodonín AM - BZ 169)

Úřady a státní instituce byly v Bzenci zastoupeny Poštovním a tele-
grafním úřadem, Úřadem důchodkové kontroly s přednostou revi-
dentem Františkem Webrem a četnickým velitelstvím pod správou 
staničního velitele vrchního strážmistra Františka Lošťáka. Nechy-
běly ani státní dráhy, 2 stanice železniční dopravy (Bzenec-Písek a 
Bzenec-Město).
V dnes již zrušených kasárnách byla ubytována třetí korouhev jez-
deckého pluku č. 7 s třemi eskadronami jezdectva v počtu 13 dů-
stojníků a 220 mužů. Málo známý je i fakt, že v zámecké budově 
bylo sídlo vojenského zdravotního skladiště pro Slovensko a Pod-
karpatskou Rus, jehož velitelem byl podplukovník Josef Kadláč, 
známý svým působením v ruských legiích za první světové války.

Pokud bychom se potřebovali obrátit na vyšší instanci, patřil Bze-
nec k okresní politické správě v Uherském Hradišti a podléhal ber-
nímu úřadu a soudu v Uherském Ostrohu, okresnímu finančnímu 
ředitelství v Uherském Hradišti a živnostenské komoře v Olomouci. 
Ve věcech školských podléhalo město okresnímu školnímu výboru 
v Uherském Hradišti a zemské školní radě v Brně, po stránce církev-
ní pak patřilo k děkanství kyjovsko – bzeneckému a arcibiskupství 
olomouckému.
Předsedou židovské obce bzenecké byl Sigmund David, kantorem 
Ignác Fettmann, rabína zde od roku 1921 nějaký čas nebylo. Do 
roku 1919 byla židovská obec samostatným subjektem, poté došlo 
k jejímu sloučení se zbytkem města a to i přes snahu Židů udržet si 
svou nezávislost. Ve stejné době došlo i k zániku židovské německé 
školy.

Při naší procházce Bzencem dvacátých let bychom mohli nahléd-
nout i do školních škamen v pětitřídní Obecné škole chlapecké, pě-
titřídní Obecné škole dívčí, trojtřídní Chlapecké škole měšťanské, 
trojtřídní Dívčí škole měšťanské a mohli bychom navštívit i čtvrtou 
třídu měšťanskou, která již byla společná jak pro chlapce, tak pro 
dívky. Navazující vzdělávání pak nabízely dva ročníky Živnosten-
ské školy pokračovací pro učně a také Zemská rolnicko-vinařská 
škola. Ředitelem chlapeckých škol byl František Kouba, dívčích Jan 
Gartner, správcem pokračovacích škol Jindřich Kotas a ředitelem 
hospodářské školy Ing. Ladislav Dedek.

Bzenec byl střediskem zdravotního obvodu, ke kterému náležel i 
sousední Vracov, Moravský Písek, Domanín a Těmice – funkci ob-
vodního a městského lékaře zastával MUDr. Rudolf Polášek, funkci 
zubního lékaře pak MUDr. Mráček.

Město svým nákladem provozovalo infekční nemocnici a Dětský 
domov pro opuštěné a zanedbávané děti.

Na náměstí se nacházely dva finanční domy, a to Spořitelna města 
Bzence a Reifeisenka. První jmenovaná zde začala působit již v roce 
1911, kdy úřadovala nejdříve v domě č. 85, poté se přestěhovala do 
přízemí radnice, a brzy na to do domu č. 77 (od roku 1924 bychom 
ji už trvale našli v domě č. 326, ve kterém se nachází dodnes). Rei-
feisenka spol. s.r.o., která byla založena v prosinci roku 1908, měla 
své místnosti v domě čp. 83.

I průmysl v Bzenci kvetl, nalézal se zde cukrovar, cihelna, lihovar  
a octárna. Kroniky také uvádějí výčet živnostníků, kteří zde pro-
vozovali svá řemesla a obchody: 2 kloboučníci, 2 elektrotechnici,  
2 sklenáři, 4 holiči, 1 kartáčník, 2 klempíři, 1 kameník, 1 cementář, 
1 provazník, 1 mědikovec, 2 koláři, 5 bednářů, 3 sedláři, 3 natěrači, 
1 zahradník, 8 stolařů, 7 řezníků, 19 krejčí, 7 švadlen, 12 obuvníků, 
4 malíři, 5 zámečníků, 3 hodináři, 6 pekařů, 4 cukráři, 1 výrobce so-
dové vody, 3 kováři, 2 knihaři a papírníci, 1 košíkář, 1 kominík, 1 ve-
tešník, 1 hokynář, 6 trafikantů, 15 smíšených obchodů, 8 krátkých  
a galanterních obchodů, 14 obchodníků se zeleninou, 8 obchod-
níků se semeny, 2 výkroje kůže, 2 obchody se surovou kůží, 2 ko-
loniální a železářské obchody, 3 obchody s kuchyňským nádobím,  
2 obchody s obuví, 1 obchodník s dobytkem, 2 obchody s dřívím  
a uhlím, 1 tesařský mistr, 3 stavitelé, 3 povozníci, 1 drogista, 1 lékár-
ník, 3 porodní asistentky, 1 plakátovací ústav a 1 pohodný a nákla-
dem města provozovaná obecní porážka.

Hlavním zaměstnáním obyvatelstva však zůstávalo zelinářství  
a vinařství. Převážně se pěstovaly okurky, mrkev, petržel, cibule, 
česnek, celer, zelí a salát, které se prodávaly o týdenních trzích 
Bzeneckým i přespolním obchodníkům. Obilniny a vinná réva se 
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pěstovaly převážně pro domácí potřebu. Na počátku dvacátých let 
se započala sázet ve větší míře i cukrová řepa, k čemuž místní mo-
tivovala poměrně vysoká výkupní cena. Obchod se zeleninou byl 
dříve povětšinou v židovských rukou, ale od roku 1918 se začíná 
zavádět i spousta nežidovských obchodníků.

Okurkový trh ve Bzenci.

Pestrost spolkového a veřejného života ilustruje nejen šíře zájmů 
spolků, ale i jejich počet. Můžeme jmenovat Jednotu legionářů, 
Družinu válečných poškozenců, Sbor dobrovolných hasičů, Diva-
delní a ochotnickou jednotu Tyl, Řemeslnickou vzdělávací besedu 
Havlíček, Osvětovou komisi, Československý Červený kříž, Jednotu 
malozemědělců, Vinařské a ovocnické družstvo, včelařský spolek a 
v neposlední řadě také Tělovýchovnou jednotu Sokol a Orel.
Krásnou charakteristiku tehdejších Bzenčanů uvedl v  bzenecké 
kronice místní učitel a městský kronikář Josef Dufalík:

Bzenčané jsou postavy prostřední, silných, vyvinutých svalů od na-
máhavé práce, kterou je jim, jako zelinářům a rolníkům konati. Jsou 
pracovití a přičinliví, povahy snadno vznětlivé a veselé, pohostinní, 
šetrní, smýšlení z velké části konzervativního a národně uvědomělí.
V úrodných letech trží za zeleninu a semena značné peníze a žijí, 
ač mají málo pozemků, poměrně v dostatku. Ženy a donedávna i 
muži rozvážejí zeleninu trakařem do blízkých, drahou do vzdále-
nějších míst. Tak jezdívají na trhy do Hradiště, Hodonína, Kyjova, 
Bučovic, Koryčan, Myjavy, Skalice, Uh. Brodu, Břeclavi, Slavkova, 
Přerova, Lipníka, Hranic, Vsetína, Kroměříže, Brna, Mor. Ostravy aj. 
měst a setkáváme se s nimi téměř po celé Moravě. Trakař je také 
nejdůležitějším kusem hospodářským v domácnosti. Za nepřítom-
nosti ženy domácnost vedou muži nebo děti poněvadž žena trží, 
jest také paní domu a vládne domácí pokladnou, kdežto muž je 
velmi často závislý na ženě, i co se týče peněz na denní útratu. A 
tento zvyk, jezditi na trhy, udržuje se tradicí a nevymizí tak brzy, ne-
hledě ani k tomu, že některým rodinám tento způsob zaměstnání 
je hlavním výdělkem.
Nejoblíbenějším místem zábavy a odpočinku Bzenčanů jsou skle-
py, kde se scházívají po denním lopotění a v neděli, aby se občer-
stvili skleničkou vína a pohovořili si o hospodářství a časových udá-
lostech. Zvláště před schůzemi a volbami a zhusta i po nich jsou 
sklepy místem, kde se řeší otázky hospodářské a politické. Potěšení 
jim způsobuje, mohou-li známého neb cizince pozvati do sklepu a 
stálým ochutnáváním a připíjením ho, lidově řečeno, nadrati.
Bývalý bzenecký kroj vymizel a obyvatelé strojí se většinou po 
módě. Je zjevem řídkým spatřiti typickou figurku bzenčana s oho-
lenými vousy a dlouhými zastřiženými vlasy.

Mnoho jest ještě těch, kteří ve všech, kdož nepracují na poli, vidí 
příživníky a lenochy, na které musí oni platiti.
Poslední dobou racionálnějším hospodařením, zvláště používáním 
různých strojů hospodářských a umělých hnojiv, snaží se zvětšiti 
výnos svých pozemků.

Ulice Pod Starým hradem zachycená na fotografii z doby první  
republiky.

Průměrný měsíční plat činil v tehdejší době 700 – 1000 Kčs, ale kvů-
li poválečnému nedostatku byly ceny téměř všech potřeb poměr-
ně vysoké. Přímo ve Bzenci se v roce 1918 prodával 1 kg hovězího 
masa za 15 Kčs, telecího za 14 Kčs a vepřového za 26 Kčs. 1 kg sádla 
přišel na 90 Kčs, 1 kg brambor na 2 Kčs, másla na 56 Kčs a tvarohu 
na 16 Kčs. Litr mléka stál 2,40 Kčs, litr piva 1,20 Kčs, vína 18 Kčs a 
slivovice 60 Kčs. Jedno vejce šlo pořídit za 2 Kčs, krabička zápalek 
za 40 h. Vykrmená husa přišla na 240 Kčs, sele na 500 Kčs. Cena 
pánského oděvu se pohybovala kolem 1 200 Kčs, vysoké kožené 
boty stály 350 Kčs, klobouk 80 Kčs a nízké boty 150 Kčs. 
Z roku 1918 se nám v kronice také dochovaly i názvy místních tratí 
a pozemků. Některé se již dnes nepoužívají a vymizely z obecného 
povědomí, proto je zde můžeme připomenout:
Za potokem, Za prádly, Bzinek, Oukolka, Pod horním mlýnem, Nad 
horním mlýnem, Baby, Falaříky, U salajky, Uličné, U bažantnice, Pod 
báchory, Klínky, Liščí hora, Křivé, U výholca, Za horníma horama, 
U hájka, Novosady, Získaly, Pohany, Psí hory, Kožuchy, Horní hory, 
Prostřední hory, Maršálky, Starý hrad, Grefty, Pod grefty, Kněží hory, 
Pod cukmantly, Cukmantl, Růžené, Hašneky, Klíny, Humence, Vý-
holec, Zadní hory, Písky, Havala, Súdniska, Chrasť, Veselská hráza, 
Vápenice, Stolařky, Skřínky, Hajný kout, Kučovánky, Oukolka, Pe-
tránky, Vlčí hrdlo, Ondrovské, Školová, Příčiny, Blatná, Rájce, Dubo-
vá, Osušky, Doubrava, Bzinek, Pod Olšovcem, Pod rybníky, Dlouhé, 
Široké, Nivy, Podchrasť, Padělky.

Ze starých kronik města Bzence sestavil Petr Janovský
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Jistě si většina z Vás všimla, že přes celé prázdniny a ještě i v prvních 
dvou měsících školního roku probíhaly stavební práce v areálu ZŠ 
a MŠ Bzenec. Jednalo se o zateplení obou budov školy, tedy  učeb-
nového pavilonu a pavilonu tělovýchovy a stravování. V současné 
době už probíhají pouze práce na fasádě kotelny a v letošním roce 
bychom chtěli stihnout ještě sanaci garáží a tribuny u atletického 
oválu. Tyto práce už nebyly součástí projektu. Na jaře by pak měla 
být zahájena rekonstrukce již zmiňovaného atletického oválu. Do-
tační titul z programu ROP Jihovýchod na tuto akci již byl schválen.
Výsledkem čtyřměsíční práce je nový teplý kabát obou budov 
školy, který jistě přispěje ke snížení energetické náročnosti a také 
estetičnosti školního areálu. Přáním nás všech jistě je, aby nová fa-
sáda zůstala tak pěkná,  jako je teď,  dlouhá léta bez „vandalských 
podpisů“. 

Mgr. Jiří Adamec
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     Po přečtení 6. čísla občasníku Bzenecký zámek jsem nucen rea-
govat na mylnou informaci uvedenou na titulní straně. Ve článku, 
jehož autor není uveden, se píše : „Město Strážnice do zámku umís-
tilo museum folkloru a část je určena pro Lesy ČR jako kanceláře a 
služební byty. Jistě by zde umístilo i kanceláře městského úřadu, 
pokud  by zámek nebyl mimo město.“ Z  této informace vyplývá, 
že majitelem zámku, sbírek a pozemků patřících k zámku je Město 
Strážnice. Toto nepravdivé sdělení však svým způsobem poškozuje 
práva a zásluhy skutečného majitele zámku. Pokusím se tedy krát-
ce osvětlit skutečný stav.
     Strážnický zámek byl po 2. sv. válce konfiskován posledním mai-
telům – rodu Mágnisů – pro jejich aktivní zapojení během války na 
straně nacistického Německa (synové Antonína, posledního Mág-
nise sídlícího ve Strážnici, padli v řadách německé armády na vý-
chodní frontě). Po válce zámek začal pustnout. Velká část inventáře 
byla zabavena státním aparátem a odvezena do jiných státních 
zámků. Budovu samotného zámku potom využíval státní podnik 
Tabákový průmysl, který v  sálech provozoval ubytovnu, sklady a 
také sušil tabákové listy.
     Nová epocha zámku je spojena se vznikem Národního ústavu 
lidové kultury ( dříve Krajského střediska lidového umění). Historie 
instituce je mnohem bohatší a není možné ji vystihnout na této 
malé ploše, proto odkážu na internetové stránky instituce : www.
nulk.cz. Současný stav zámku je výsledkem mnohaletého snažení 
pracovníků NÚLK. Zámek je postupně rekonstruován. V  letošním 
roce byl například opraven celý zadní trakt hlavní budovy, druhé 
patro levého křídla, kam byla umístěna výstava „Skromné umění“ a 
nyní prochází důkladnou rekonstrukcí terasa přiléhající k rytířské-
mu sálu.
     Uvnitř zámku je umístěno několik stálých expozic : „Hudební 
nástroje lidové kultury Čech, Moravy a Slezska“, „Skromné umění“ 
a „Historická expozice“, na začátku příštího roku potom bude ote-
vřena výstava „Jízda králů“. Vše ze sbírek NÚLK a zápůjček z různých 
koutů České republiky. Dále je zde historická knihovna, kanceláře 

Národního ústavu lidové kultury (dále jen NÚLK), archiv lidové kul-
tury (filmový, audio, fotografický, listinný archiv a pozůstalosti po 
významných osobnostech národopisu) a odborná knihovna. NÚLK 
spravuje i zámecký anglický park (celoročně přístupný veřejnosti), 
který také prochází postupnou rekonstrukcí.
     Mezi hlavní činnosti NÚLK patří provádět výzkum lidové tradice, 
shromažďovat, uchovávat, zpracovávat a ochraňovat doklady o li-
dové kultuře, pořádat folklorní a vzdělávací akce a dále sem spadá 
publikační činnost v oblasti národopisu. Ústav je současně sídlem 
České národní sekce CIOFF.
     V  celém areálu NÚLK každoročně vždy poslední červnový ví-
kend pořádá Mezinárodní folklorní festival. Z dalších činností, které 
ústav každoročně uskutečňuje, to jsou například Vánoce ve skan-
zenu, Fašanky, Řemesla, Podzim na dědině, Muzičky a další. Od 
roku 1973 až doposud buduje NÚLK Muzeum vesnice jihovýchod-
ní Moravy. Podrobnější informace je možné získat na internetové 
adrese ústavu www.nulk.cz.
     Pokud se týká zřízení samotného NÚLK, instituce je příspěvko-
vou organizací řízenou přímo Ministerstvem kultury České repub-
liky (od roku 1990) a jeho vztah vůči městu Strážnice je založen na 
rovnocenném vztahu dvou samostatných právních subjektů.
     Město Strážnice zřizuje vlastní muzeum, jehož ředitelem je Mgr. 
Ivo Vratislavský a je umístěno na náměstí Svobody nedaleko měst-
ské radnice.
     Z výše uvedeného tedy vyplývá : Město Strážnice má muzejní 
sbírky umístěny v Městském muzeu. Město Strážnice není vlastní-
kem zámku, na jeho provozu se nijak nepodílí a tudíž zde ani ne-
může umístit své sbírky či dokonce kanceláře. Přilehlé budovy, kde 
sídlí Lesy ČR, patří Lesům ČR a soukromým subjektům, tedy nikoliv 
Městu Strážnice.

Mgr. Jiří Höhn, Etnomuzikolog a odborný pracovník Národního 
ústavu lidové kultury ve Strážnici

Bzenecký zámek versus Strážnický zámek
aneb kde je rozdíl
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I v roce 2013 pokračovaly výměnné pobyty v rámci družebních sty-
ků mezi městy Bzenec, Egeln a Mürs-Erigne. 
Nový, tříletý cyklus výměnných pobytů mládeže, který byl zahá-
jen v srpnu loňského  roku ve Bzenci, pokračoval letos ve Francii 
v Mürs-Eigne
V týdnu 16.8. – 25.8. 2013 navštívilo 14 dětí, jejichž rodiny se do vý-
měnných akcí zapojily už v loňském roce, město Mürs-Erigne. Byl při-
praven bohatý, kulturně-poznávací program, který byl všemi účast-
níky při závěrečném společném večeru velmi kladně hodnocen. 
Při cestě tam jsme se zastavili na krátkou prohlídku Paříže. Během 
týdne jsme navštívili město Pornichot u Atlantského oceánu, pro-
hlédli si muzeum J. Verna ve městě Nantes, město Angers a samo-
zřejmě i družební město Mürs-Erigne, kde probíhala většina spor-
tovně společenských  aktivit pro všechny zúčastněné
V příštím roce přebírá pomyslnou štafetu německé město Egeln.

Druhou družební akcí tohoto roku byla účast delegací z  Mürs-
-Erigne, Egelnu a Cornu v rámci BKV ve dnech 19. 8. – 22.8. 2013. 
Do Bzence přijelo 22 Francouzů, 28 Němců a 5 Rumunů. Z velké 
části se podařilo zabezpečit pro zahraniční hosty ubytování v hos-
titelských rodinách, jak bývá při těchto setkáních zvykem. Pouze 11 
lidí mělo zabezpečeno ubytování na internátě.
Pro hosty byl připraven kulturní program, do kterého se mohli sami 
aktivně zapojit. V pátek v dopoledních hodinách jsme navštívili zá-

mek Buchlovice a zámeckou zahradu, vpodvečer se všichni hosté 
zúčastnili přehlídky pěveckých sborů, kterou ve spolupráci s měs-
tem Bzenec uspořádal smíšený pěvecký sbor Jaroslav. Aktivně se 
do přehlídky zapojil Gospel chor z Egelnu. Večer následoval pestrý 
společenský program v režii členů pěveckého sboru Jaroslav.
V sobotu dopoledne proběhla v zasedací místnosti radnice pracov-
ní schůzka vedoucích představitelů všech družebních měst, jejímž 
hlavním tématem bylo hodnocení dosavadních aktivit a příprava 
družebních styků pro blízkou budoucnost. Odpoledne si naši hos-
té mohli prohlédnout krojovaný průvod, program BKV a využít po-
hostinnosti Bzenčanů.
V neděli pak členové všech delegací postupně odjeli do svých do-
movů.

Družební akce v roce 2013

Na zabezpečení ubytování se podílelo celkem 19 hostitelských ro-
din, za což jim patří velký dík a samozřejmě i pozvání na příští dru-
žební setkání, které se uskuteční v červnu příštího roku ve Francii.
Organizační záležitosti měli na starost někteří členové zastupitel-
stva města, pracovníci městského úřadu a členové pěveckého sbo-
ru Jaroslav. I těmto všem patří velké poděkování.

Mgr. Jiří Adamec
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V  pátek 16.8.2013 jsme vyjeli ze Bzence, abychom se po téměř 
24hodinové cestě autobusem setkali se svými francouzskými a 
německými přáteli, které jsme poznali minulý rok. Cestou jsme se 
zastavili v Paříži a prohlédli si toto historické město. Když jsme se 
konečně všichni setkali na radnici v  Murs- Erigné, mohli jsme se 
rozjet do našich nových domovů. Neděli jsme strávili v rodinách. 
V pondělí jsme si udělali výlet k Atlantiku, který byl docela ledový. 
V úterý jsme navštívili  strojírenské muzeum J. Verna. Zaujal mě vel-

ký mechanický slon. Chodil, voda mu stříkala z chobotu, dokonce 
i mrkal.
Oběd nám byl podán formou pikniku. Ve středu jsme měli tak tro-
chu sportovní den, v centru pro mládež jsme hráli sportovní hry. 
Prohlídku historického města Anges jsme absolvovali ve čtvrtek. 
Nejlepší program jsme ale měli naplánovaný na pátek. Byli jsme 
rozděleni do skupinek po třech - Čech, Francouz a Němec. Dostali 
jsme za úkol připravit recept, nakoupit suroviny do 15 eur a připra-
vit dezert. Již od rána jsme se střídali v kuchyni. Všichni se zapojili 
a byla to opravdu legrace. Večer jsme své celodenní výtvory před-
vedli porotě. Porota ochutnávala a po poradě vyhlásila 3 nejlepší 
dezerty. Jsem ráda, že jsem byla ve vítězné skupině. Večer násle-
doval raut, kam byli pozváni i rodiče Francouzů. Vládla přátelská 
nálada.
Ráda bych se do Francie ještě někdy vrátila. Byl to můj nejlepší tý-
den prázdnin.   

Johana Novotná
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Konec prázdnin znamenal pro všechny členy našeho kolektivu za-
čátek usilovné práce, jejíž vyvrcholením byl hudební večer v pátek 
20.9.2013 v  rámci  bzeneckého krojovaného vinobraní. Přípravy 
začaly už brzy na jaře, kdy nám přislíbily svou účast Pěvecký sbor 
města Vrbna pod Pradědem, Smíšený pěvecký sbor Kantika z  Li-
tovle a Gospelchor z Egelnu. Všichni členové sboru se k této akci 
postavili s velkou zodpovědností  a vnímali ji jako velkou příležitost  
poděkovat vedení města za podporu, kterou našemu sboru  dává. 
V den koncertu měli všichni členové sboru dovolenou a připravo-
vali hlavní sál kulturního domu, který byl tentokráte zastololován. 
Členové sboru přinesli zákusky, slané pečivo, byly přesně rozděle-
ny úkoly a každý věděl, kdy a co má dělat. Hudební večer začal kon-
certem, jehož se zúčastnilo více než 100 účinkujících. Program byl 
uváděn v češtině, francouzštině a němčině, protože přítomny byly 
delegace našich partnerských měst – francouzského Mürs-Érigné a 
německého Egelnu. Celý program provázel nadšený potlesk všech 
diváků. Děkujeme všem našim věrným bzeneckým posluchačům, 
kteří se koncertu zúčastnili. Obrovský úspěch měla i poslední „ne-
zpívaná“ skladba, kterou předvedli všichni účinkující pod vedením 
naší dirigentky paní Ludmily Höhnové. Celý koncert byl zakončen 
slovem pana starosty, který pozdravil delegace z Německa, Fran-
cie, Rumunska i hostující sbory a popřál jim krásný pobyt v našem 
městě. Po koncertě následoval přátelský večer všech zúčastněných 
i hostitelských rodin ze Bzence. Akce se účastnilo bezmála 200 lidí. 
Členové sboru ukázali, že se dovedou bavit nejen na svých akcích, 
ale pobavit i  všechny zúčastněné. Zábava byla v  plném proudu 
až do brzkých ranních hodin. A jak vše začalo, tak i skončilo. Do-
poledne jsme uklidili kulturní dům a pro účastníky krojovaného 
průvodu připravili občerstvení, které jsme po ukončení průvodu 
převezli do stanu na nádvoří bývalého OPP. Ohlas na páteční akci 
byl obrovský, všichni byli spokojeni. Sbor dokázal, že umí vzít do 
svých rukou zodpovědnost. Největší odměnou nám byla spoko-
jenost vedení města, všech tří starostů, členů zastupitelstva, kteří 
se zúčastnili se svými ubytovanými zahraničními hosty, členů po-
zvaných sborů a našich zahraničních přátel. Ještě při loučení nám 
všichni děkovali za super večer. Měli jsme radost z toho, že se lidé 
na akci bezstarostně bavili a byli spokojeni. Malou odměnou nám 
bylo, že jsme se všechny 3 sbory zúčastnili krojovaného průvodu 
při zpěvu sborových lidových písní. A když zpívá současně 100 lidí, 
tak to už něco zní.

Děkujeme vedení města, že jsme mohli večer zorganizovat  
a uskutečnit.
Vedení sboru děkuje všem členům za obětavost a ochotu, s nimiž 
se tohoto nelehkého úkolu ujali.
Na přelomu října a listopadu jsme vzpomněli na členy naše sboru, 
kteří už nejsou mezi námi a jako každoročně jsme rozsvítily svíčky 
na hřbitovech v Kyjově, Strážnici, Veselí nad Moravou, Moravském 
Písku a ve Bzenci. 
A nyní už na našich úterních zkouškách znějí koledy.
Vánoční maratón začínáme 2 denním soustředěním na Velehradě 
ve dnech 29. – 30.11.2013.
Bzenčany zveme na náš vánoční koncert 15. 12. v 17 hodin na kul-
turním domě. Jako hosty jsme pozvali pěvecký sbor RADOST ze 
Zlína-Štípy. Koncert bude v rámci kulturních akcí v době adventní. 
14. 12. zazpíváme v Panském domě ve Veselí nad Moravou., 21.12. 
máme koncert v kostele v Syrovíně, 
24. 12. tradičně zazní naše hlasy z  kůru bzeneckého kostela na 
půlnoční mši, stejně tak i na  dopolední mši 25.12., 28.12. budeme 
zpívat v Polešovicích a ve dnech 29.12.2013 a 5.1.2014 společně se 
sborem RADOST máme koncert ve Štípě a ve Fryštáku. 
Vánočních vystoupení bude opravdu hodně. Posluchače potěšíme 
nejen vánočními koledami a skladbami, ale i Hrou o narození dě-
ťátka, kterou uvádíme již 4. rokem.
Náš korepetitor MgA. Lukáš Hurtík PhD. účinkoval 1. října 2013 na 
Bachově varhanním podzimu IV. ročníku Přehlídky varhanní hud-
by 2013 zahajovacím koncertem a 11. října 2013 na Mezinárodním 
varhanním festivalu Zdenka Pololáníka.
5. prosince doprovází na klavír na Adventním pěveckém koncer-
tě v divadle Barka v Brně a 25. prosince 2013 vystoupí jako host 
Vánočního koncertu cimbálové muziky Cifra v Uherském Hradišti.
Letošní rok byl pro náš sbor stejně náročný jako ten minulý a příš-
tí rok jistě neubereme na tempu, protože v příštím roce oslavíme 
40 let od založení sboru a to už je opravdu výročí, které si zaslouží 
pořádnou oslavu.

Blíží se vánoční doba,   proto bychom chtěli popřát  krásné a ra-
dostné vánoce plné pohody a štěstí. Do roku 2014 přejeme - Zdra-
ví, které člověk nejvíce potřebuje – Štěstí,  které člověk stále hledá 
a Lásku, bez níž nelze žít.

Jednatelka SPS JAROSLAV

Pěvecký podzim v SPS JAROSLAV
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Rok 2013 je zaznamenaný v životě scholy Gaudete jakožto velký 
milník. Několikaletá práce sboru byla právě letos korunována na-
točením našeho, v historii prvního, CD pod názvem Svorni jsme v 
jednom duchu. S myšlenkou natočit vlastní CD přišli někteří členo-
vé už v loňském roce, kdy přednesli vizi, jak zachytit to, co děláme 
rádi, a zprostředkovat to i těm, kteří se na naše vystoupení nemo-
hou dostat. Prvním problémem bylo vybrat „pouze“ 12 písní, které 
by nás mohly reprezentovat a které by svým způsobem i charakte-
rizovaly náš sbor. Věru práce to byla nelehká a částečně i nevděčná, 
protože v prvním výběru nám zůstalo více jak 20 písní. Nakonec po 
mnoha úvahách jsme se sjednotili na 17 skladbách, z toho jedna 
jako bonus ve dvou textových úpravách.
Po výběru nastala ta zdlouhavější část práce, a to nacvičit a doladit 
písně a přitom i nadále fungovat při bohoslužbách tak jako dosud. 
V letošním roce navíc přibyly další akce jako biřmování v Doma-
níně, provedení Pašií (Z. Pololáníka) na Květnou neděli ve Bzenci, 
doprovod s krátkým mše mše ve Vracově (17. 11. 2013) a hodové 
bohoslužby v Soucovcích (Slovensko, 8. 9. 2013) a z ostatních vět-
ších akcí potom již tradiční doprovod pouťové mše ve Bzenci, prv-
ní svaté přijímání v Domaníně, hodové mše v Domaníně a několik 
nedělních mší. Zapojili jsme se také do celostátní akce zvané Noc 
kostelů pořádané bzeneckou farností letos poprvé.
Samotné natáčení začalo v červenci. Nejprve se nahrála část hu-
debních doprovodů ve studiu xgmidi.cz v Těmicích a koncem čer-
vence ostatní nástroje, tentokrát ve studiu Shark ve Bzenci. Rekord-
manem asi je možné nazvat Ondřeje, který party basové kytary a 
kontrabasu úspěšně natočil za necelé dvě odpoledne. Rekordma-
na z opačného pólu uvádět samozřejmě nebudeme. Společně s 
nástroji byly natočeny také sólové pasáže. Záznam sborů začal v 
pondělí po Bzenecké pouti. Ve studiu zpěváci strávili čtyři téměř 
celé dny, na place se střídaly jednotlivé skupinky a zpívalo se od 
rána do večera. Někteří členové možná pěli i v noci ze spánku (tato 

informace ale není „vědecky“ doložena, proto je spíše jen spekulací 
autora – nikdo se k tomu nechce přiznat). Konečnou tečku při vý-
robě CD si vzali na starost zvukaři Pavel a Petr, a pak už nahrávky 
mohly odputovat do Čelákovic k finální výrobě.
Požehnání CD a jeho představení proběhlo v neděli 20. 10. 2013 po 
mši svaté v Domaníně a ve Bzenci. Trošku nám zatrnulo, jestli jsme 
si nespletli povolání, když jsme slyšeli žehnací formuli pro žehnání 
instalatérům, ale vše se rychle vysvětlilo (někdo omylem přehodil 
záložku v Benedikcionálu) a náprava byla provedena okamžitě. A 
tak naše společné scholové dítě žije a doufejme, že udělá radost 
mnoha lidem. Tak jako schola se nebrání mnoha hudebním stylům 
i CD zasáhlo svou žánrovou skladbou do vážné hudby, folku, popu, 
rocku i jazzu a doufejme, že tím osloví širší spektrum našich příz-
nivců.
Další novinkou scholy letošního roku je spuštění internetových 
stránek www.schola-gaudete.cz, kde naleznete aktuální informace 
z našeho života, připravované akce, fotogalerii, ukázku z naší tvor-
by a i místa, kde naše nové CD můžete získat.
Na závěr ještě několik obecných informací. Schola Gaudete má té-
měř 30 aktivních členů. K tomuto je potřeba přičíst ještě děti, které 
chodí zpívat do scholy Gaudetíčko (vedoucí Jiří Höhn – schůzky v 
pátek před mší svatou) a domanínské schóly (vedoucí Anna Mike-
šová a Barbora Hrabčíková – schůzky ve čtvrtek před mší svatou). 
Tyto dětské schóly považujeme za důležité, protože vzájemnou 
spoluprací zůstává zachován kontakt mezi staršími a mladšími zpě-
váky, kterým se tak snažíme předávat zkušenosti a svým způsobem 
je považujeme za naše budoucí pokračovatele. Vždyť bez správné-
ho „podhoubí“ je každý sbor odsouzen k postupnému zániku. Je-li 
mezi čtenáři někdo se zájmem o aktivní zapojení v rámci našeho 
sboru, rádi jej mezi sebou uvítáme.

Za scholy sbormistr Jiří Höhn.
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Letos nabízí naše škola už popáté možnost navštěvovat chemický 
kroužek, který je určen pro žáky devátých  tříd.
Kroužek může navštěvovat každý, koho baví chemické experimen-
ty – to znamená zkoumat, objevovat a určovat chemické látky,  
o kterých se učí v hodinách chemie.
Vedle laboratorních cvičení si tak žáci mohou získané teoretické 

„Sníh padá, zvonky zvoní a v  jesličkách seno voní. Narodil se 
nám Spasitel a Král.“

Přiblížil se nám vánoční čas a s ním rekapitulace tohoto plodného 
roku. Daří se nám pořádat velké množství akcí a sbližovat tak naše 
farníky.  Některé akce jsou pro nás již tradicí, naopak jiné akce jsou 
novinkou a teprve čekají na to, zda budou natolik úspěšné, aby se 
z nich tradice stala. A čím jsme obohatili tento rok? Které akce jsme 
uspořádali, na kterých jsme se podíleli či přiložili pomocnou ruku? 
V listopadu jsme uspořádali „Farní bazárek“ – farní třída potřebova-
la nutně nové stoly – nejen pro výuku náboženství, ale také pro ty 
akce, které naše farníky stmelují.
 Nový liturgický rok s sebou nesl mnoho akcí… na první neděli ad-
ventní bylo uskutečněno svěcení adventních věnců a byly vybrány 
tři nejkrásnější adventní věnce (foto viz www.farnost-bzenec.cz), 
druhá neděle adventní s sebou přinesla adventní řetěz – každý far-
ník si mohl napsat na jeden článek řetězu svou modlitbu, prosbu, 
přání či poděkování (hotový řetěz pak bude zdobit kostel), třetí 
neděle adventní s sebou přinesla motivaci pro děti ve formě výro-

SPOLEČENSTVÍ KŘESŤANSKÉ MLÁDEŽE A DĚTÍ

CHEMICKÝ KROUŽEK PŘI ZŠ A MŠ BZENEC

by adventních lampiček a čtvrtou neděli adventní byl uspořádán  
„Misijní jarmark“ (k prodeji zde byly různé dárkové předměty a vý-
těžek byl použit na PAPEŽSKÉ MISIJNÍ DÍLO). Poslední adventní ne-
děli byla také na faře ve třídě otevřena „Výstavka Betlémů“ – letos 
byla soutěžní a každý farník se mohl do této soutěže zapojit.
V prosinci ještě chystáme mnoho akcí: Mikulášskou obchůzku, ná-
vštěvu svatého Mikuláše v našem farním kostele, vánoční zdobení 
kostela, Štěpánskou besídku, farní Silvestr pro děti (a od pozdějších 
hodin i pro dospělé farníky).
Přes rok se zaměřujeme na akce především pořádané v kostele: kří-
žové cesty, bdění u Božího hrobu, dětské mše svaté (motivaci na 
dětské mše si můžete také prohlédnout na našich webových strán-
kách), závěrečná školní mše svatá spojená s hravým odpolednem 
na farním dvoře, farní tábor pro starší děti, spolčo pro děti apod.
Naše aktivity jsou neustále v pochodu. Snažíme se vymýšlet i nové 
akce, ale na ty staré nezapomínáme. Děkujeme Bohu za tak plodné 
období a vyprošujeme hojnost požehnání na ten rok nadcházející.

Za společenství Mgr. Monika Höhnová (katechetka) 

znalosti ověřit i prakticky. Kroužek probíhá jednou týdně a v letoš-
ním školním roce ho navštěvuje 23 žáků devátých tříd.
Na fotografiích si můžete zatím prohlédnout záběry pořízené při 
výrobě faraonových hadů, přípravě vápence, výrobě umělé mlhy či 
hrátkách se želatinovými medvídky.
Ing. Marie Horvatová
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Světluškový rej

V  pátek 7. listopadu ozářilo náměstí nejen pouliční osvět-
lení, ale i mnoho desítek lampionů. K vidění byly lampiony 
klasických barev a tvarů, ručně vyráběné i neotřelé novinky. 
Světlušky se vydaly na již tradiční lampionový okruh přes 
Horní náměstí, kolem kostela a zpět na náměstí okolo pošty. 
V čele průvodu zahřívali všechny přítomné svými triky ohniví 
muži a ženy. Celou akci završila ohňová show již zmiňova-
ných ohniváků ze skupiny Todesmüde Fechter (http:tode-
smude-fechter.717.cz). Ke skvělé náladě a pohodě přispělo 
nejen počasí, které bylo ukázkové, ale také voňavé občers-
tvení. Doufáme, že podobných vydařených setkání bude 
více a už teď se můžeme těšit například na vánoční výsta-
vu (24. 11. 2013), kterou naše sdružení zahájí adventní čas. 

Mgr. Veronika Uhrinová členka SRPŠ
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Listování podruhé
V říjnu jsme se již podruhé v naší 
základní škole zapojili do projek-
tu Listování. Tentokrát jsme přiví-
tali osobně zakladatele a jednoho 
z hlavních organizátorů Listování 
– herce Lukáš Hejlíka a jeho kole-
gu Alana Novotného.
Připomínám, že Listování je druh scénického čtení – diva-
delní představení s  knihou v  ruce. Jeho cílem je přiblížit 
posluchačům zajímavé knihy, a hlavně u dětí a studentů 
probudit zájem o čtení a sebevzdělávání.  
Tentokrát si herci připravili dva pořady: pro mladší děti četli 
z knihy Kvak a Žbluňk jsou kamarádi autora Arnolda Lobe-
la, pro starší pak Můj příběh: 9:58, což je autobiografická 
kniha Usaina Bolta.
Kvak a Žbluňk je milé vyprávění o zeleném žabáku  Kva-
kovi a hnědém ropušáku Žbluňkovi - jeden bez druhého 
neudělá krok. I jejich přátelství však někdy zastíní mráček. 
To když je Kvak až příliš podnikavý a vymýšlí si výlety, které 
pohodlného Žbluňka stojí velké přemáhání. Přesto se na 
sebe dlouho nezlobí a hned se pouštějí do dalších společ-
ných dobrodružství. Herci dokázali malé diváky skvěle za-
ujmout, podařilo se vtáhnout je do děje, na závěr všechny 
děti spolu s oběma „žabáky“ cvičily a zpívaly.
Můj příběh – kniha vypráví o nejrychlejším sprinterovi 
všech dob, Usainu Boltovi - nejrychlejším člověku na světě. 
„Tohle mě vážně nikdy neomrzí poslouchat,“ libuje si troj-
násobný olympijský vítěz v úvodu jedné z nejlepších spor-
tovních knih, jaká v poslední době vyšla. Dobře ilustruje, 
proč je jamajský šampion jedním z nejsympatičtějších lidí 
mezi světovou sportovní špičkou. Málokomu se podařilo v 
knižní podobě zachytit duši a přemýšlení špičkového spor-
tovce tak důkladně a podrobně.  Přestože žáci druhého 
stupně se již neprojevují tak spontánně jako děti mladší, 
věřím, že i je ukázky z knihy o této zajímavé osobnosti po-
těšily, pobavily a poučily.

Logická olympiáda je soutěž pořádaná společností Mensa ČR, kte-
rá spolupracuje se školami při rozvoji intelektového nadání žáků. 
Logická olympiáda je dalším ze způsobů, jak nadání pomoci rozpo-
znat a vzbudit zájem o rozvoj individuálních vloh dětí a mládeže.
Logická olympiáda přináší zábavnou formou aktivity, na které ve 
školních osnovách mnohdy nezbývá místo. Všechny soutěžní úlo-
hy jsou založeny na obecných principech a pro jejich řešení není 
třeba žádných speciálních znalostí. S trochou nadsázky lze říci, že 
pro jejich řešení je potřeba pouze „zdravý rozum“. Nejedná se tedy 
o znalostní soutěž, ale o soutěž rozvíjející především schopnost sa-
mostatného logického uvažování.
Soutěž je určena žákům základních škol   a studentům středních 
škol včetně  odpovídajících ročníkům víceletých gymnázií  z celé 
České republiky. Do Logické olympiády 2013 se zaregistrovalo  
asi 15500 žáků z celé republiky. 

PhDr. Ilona Tranžíková

Stejně jako v předchozích letech, také letos se této soutěže zúčast-
nili i žáci naší školy a dosáhli skvělých výsledků. 

Mezi nejlepší patří:

Andrej Vančura (9A – 96%)
Johana Novotná (9B – 94%)
Anna Škodíková (9B – 89%)
Adéla Hránková (9A – 88%)
Lucie Slabá (9B – 85%)
Martin Juras (9B – 82%)
David Rosa (9B – 82%)

Mgr. Jana Presová

Logická olympiáda 2013-2014
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ZÁŘÍ VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ
Téma na měsíc září bylo jablko a jabloň.

CESTA ZA KOUZELNOU JABLONÍ
Jedno odpoledne jsme se vydali hledat kouzelnou jabloň. Šli jsme 
po značkách a po cestě museli splnit 10 úkolů. Jabloň jsme našli ve 
školní zahradě. A jak jsme poznali, že je kouzelná? Jednoduše - vi-
sely na ní sáčky plné jablíčkových bonbonů.   

UČÍME SE O JABLONI A JABLÍČKÁCH
V přírodovědných činnostech jsme si povídali o jabloních, počítali, 
jestli má jablko opravdu 5 - 12 semínek atd. Také jsme si vyprávěli, 
kde všude se objevuje zlaté jablko - v pohádkách, v mytologii nebo 
jako symbolu králů.  

VÝTVARNÉ ČINNOSTI
Ve výtvarných a pracovních činnostech jsme zkoušeli nejrůznější 
techniky, jak vytvořit jablko – obtiskovali jsme, vystříhávali, vytr-
hávali a lepili. Všechny práce se nám moc povedly a krásně jsme si 
vyzdobili nástěnky a třídy.  

SOUTĚŽ O NEJKRÁSNĚJŠÍ JABLKO
Na konci září byla vyhlášena soutěž „O nejkrásnější jablíčko“. Do 
soutěže se zapojily všechny děti.
V rámci hudebních činností jsme si připravili krátký program, kte-
rým jsme celou soutěž zahájili, a tím také přivítali naše hosty. Ti 
měli za úkol vybrat nejkrásnější, nejvoňavější a nejchutnější jabl-
ko. Byl to úkol velmi těžký, protože do soutěže bylo nahlášeno 84 
vzorků. Naše komise to ale zvládla a za to jí moc děkujeme. Vítězná 
jablka byla odměněna diplomy a potleskem. A co s těmi zbylými? 
Byla z nich výborná a zdravá svačinka. 

Mgr. Ludmila Sotolářová, vedoucí školní družiny
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Informace o činnosti TJ Slovan Bzenec
– oddíl kopané
Vážení čtenáři a fanoušci Bzenecké kopané, dovolte, abych Vás in-
formoval o činnosti oddílu kopané v sezóně 2013/2014.
Náš oddíl má v současné době 180 členů, kteří jsou registrováni ve 
Fotbalové asociaci České republiky (dále jen „FAČR“). Od minulého 
roku jsme naši základnu rozšířili o 20 nových členů. Tím, že nabí-
ráme do oddílu nové členy TJ Slovan Bzenec, stáváme se jedním 
z největších oddílů na okrese. Z toho 110 členů je mladších 18 let, 
a 70 členů je starších. Pokud by měl někdo zájem stát se členem 
oddílu (informace poskytne kterýkoliv člen oddílu) je vítán a po-
může tím prostřednictvím svého členství v oddíle získávat dotace 
na činnost.    
   V současnosti oddíl TJ Slovan Bzenec tvoří devět mužstev (dvě se-
niorská a sedm mládežnických), které se účastní soutěží na různých 
úrovních a mužstvo starých pánů (jedná se o bývalé aktivní hráče 
starší 35 let), kteří příležitostně hrají přátelská utkání a turnaje. 
Seniorská mužstva hrají následující soutěže: „A“ tým - hraje Krajský 
přebor JmKFS Brno (nejvyšší krajská soutěž) a „B“ tým mužů - hraje 
III. třídu OFS Hodonín (mužstvo hrává svá domácí utkání na hřišti 
v Těmicích).
Mládežnická mužstva hrají následující soutěže: 
Dorost (U16-U19) - hraje Krajskou soutěž JmKFS Brno skupinu C, 
Starší (U15-U14) a Mladší žáci (U13-U12) - hrají Krajskou soutěž Jm-
KFS Brno skupinu C, Starší přípravka „A“  - hraje Okresní přebor OFS 
Hodonín a Starší přípravka „B“ Okresní soutěž OFS Hodonín, Mladší 
přípravka „A“, - hraje Okresní přebor OFS Hodonín, Mladší přípravka 
„B“ Okresní soutěž OFS Hodonín. Další mužstvo je Minipřípravka, 
které nehraje žádnou soutěž, si sjednává přípravná utkání se stej-
nými soupeři v rámci okresu. Tyto mužstva mají dohromady přes 
100 hráčů. 

Všechna mládežnická mužstva trénují od jara do podzimu (od dub-
na do listopadu) na hřištích v zámeckém parku ve Bzenci. Kategorie 
Přípravek mají tréninkové jednotky v pondělí a ve čtvrtek vždy v době 
od 16.30 do 18.30 hodin. Týmy Žáků trénují třikrát týdně v pondělí, ve 
středu a ve čtvrtek, v době od 16.30 do 18.30 hodin. Dorostenci trénu-
jí třikrát týdně v úterý, ve středu a v pátek, v době od 17.00 do 19.00 
hodin. Všechna mužstva hrají 1 krát týdně mistrovská utkání v rámci 
svých soutěží. 
V  zimním přípravném období (prosinec až březen) trénují všechna 
mládežnická mužstva v tělocvičně ZŠ Bzenec nebo ve sportovní hale 
v Těmicích. Rozpis časů jednotlivých mužstev je:

ZŠ Bzenec

Pondělí  14:30 až 16:30  Mladší přípravka
Úterý  16:30 až 17:30  Starší žáci
Středa  19:00 až 21:00  Dorost
Čtvrtek  18:30 až 21:00  Muži A
Pátek  15:45 až 17:00  Starší přípravka
Sobota  11:00 až 15:30  Žáci

Sportovní hala Těmice

Pondělí  15:00 až 18:00  Starší přípravka
Úterý  16:00 až 18:00  Mladší žáci
Úterý  18:00 až 20:00  Dorost
Čtvrtek  15:00 až 18:00  Mladší přípravka
Pátek  16:00 až 17:30  Mladší žáci
Pátek  17:30 až 19:00  Starší žáci

Mužstva našeho oddílu a jejich činnost:

Muži ,,A“ - Krajský přebor JmkFS Brno  
,,A“ tým na jaře podával velmi dobré výkony a nakonec skončil na 
velmi dobrém 4. místě tabulky KP JmKFS Brno. V letní přípravě na 
sezónu 2013/2014 došlo k velké obměně kádru, kdy odešlo několik 
zkušených hráčů - Pelíšek Roman (Vracov), Dobeš Petr (Rakousko), 
Linhart Viktor, Kmeť Martin (oba Krumvíř). Tyto se podařilo alespoň 
částečně nahradit novými mladými hráči, kdy přišli - Radmil Aleš 
(Veselí n/Mor.), Březina Ondřej (Dosta Brno), Maňák Lukáš (1. FC 
Slovácko) a z hostování se vrátili Dulovecz Michal (Moravský Písek), 
Šifel Radek (Rousínov). Dále byl tým doplněn několika našimi od-
chovanci – Andrýsek Roman, Bukvald Josef, Ostrézi Filip, Šik Jiří a 
Říha Lukáš. Tato změna sebou samozřejmě nesla zejména v úvodu 
podzimní části nevyrovnané výkony. Navíc se k tomu přidali zdra-
votní komplikace, kdy se vážně zranil Dulovecz Tomáš a i další hrá-
či se potýkali s  různými zdravotními neduhy. Navíc téměř třetinu 
sezóny chyběl kvůli pracovním povinnostem v  zahraničí nejlepší 
střelec týmu Petr Kasala. V současné době se tým nachází ve spod-
ní části tabulky a to na 13. místě, když získal 18 bodů. Nejlepším 
střelcem mužstva je Petr Kasala se 7 vstřelenými brankami. Dou-
fejme, že tým absolvuje kvalitní zimní přípravu a v jarní části se to 
výrazně projeví, jak na jeho hře, tak na lepším postavení v tabulce.   
Trenérem mužstva je Škodík Libor st., asistentem trenéra Hrotek 
Richard, vedoucím mužstva je Lejsal Zdeněk, kustodem je Pavel 
Smrčka.     

Muži ,,B“  - III. třída OFS Hodonín  
Tento tým skončil v  loňské sezóně na konečném 6. místě ve své 
třídě. Na konci sezóny ukončil svou činnost u mužstva i v oddíle 
trenér Josef Slováček a to ze zdravotních důvodů. Touto cestou 
mu patří poděkování za jeho dlouhodobou práci v našem oddíle, 
jak u mládeže, kdy několik let vedl mužstva dorostu, tak za práci u 
B týmu. Do dalších let mu za oddíl přejeme hlavně pevné zdraví! 
Na startu nové sezóny došlo ke stabilizaci kádru u týmu (v součas-
nosti má tým 18 hráčů) a byl postupně doplňován novými hráči, 
kteří dříve ukončili činnost a jsou do něj zapracováni mladí hráči 
ze širšího kádru A týmu.  Zázemí má tým na hřišti v Těmicích, kde 
pravidelně trénuje a zde také sehrává svá mistrovská utkání. V pod-
zimní části se mužstvo podařilo stabilizovat a od úvodu se to začalo 
projevovat na jeho hře. Od počátku soutěže se mužstvo pohybo-
valo na prvním místě tabulky (pouze jedenkrát spadlo na druhé 
místo) a toto si drží i po předehraném prvním jarním kole ve III. 
třídě skupině B OFS Hodonín. Mužstvo má velmi dobrou bilanci a 
to 10 vítězství, pouze čtyři porážky a zisk 30 bodů. Nejlepším střel-
cem mužstva je kapitán Robert Janás s 10 vstřelenými brankami. 
Doufejme, že hráčům elán vydrží a své postavení potvrdí i v jarní 
části soutěže.
Trenérem mužstva Ing. Pavel Andrýsek, asistenty trenéra Rachvala 
Petr a Janás Robert, vedoucím mužstva je Josef Čožík, manažerem 
Vanda Rostislav. 
     
Dorost - Krajská soutěž JmkFS Brno skup. C
Mužstvo skončilo v minulé sezóně na velmi dobrém 3. místě kraj-
ské soutěže JmKFS Brno skupiny C. Z mužstva odešli do kategorie 
dospělých 4 hráči (Andrýsek Roman, Bukvald Josef, Říha Lukáš a 
Zajko Michal) a přišli nový hráči z kategorie starších žáků (7 hráčů). 
V  současné době tvoří kádr mužstva 16 hráčů. V nové sezóně se 
mužstvo potýká s nevyrovnaností výkonů i vzhledem k  tomu, že 
došlo k dlouhodobým zraněním klíčových hráčů. V současné době 
se mužstvo nachází na 6. místě tabulky své tabulky se ziskem 22 
bodů. Nejlepším střelcem mužstva je David Hýža s  12 vstřelený-
mi brankami. Věřím, že pokud se hráči uzdraví, mají na to, aby se 
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pohybovaly v tabulce soutěže ještě výše a předváděli pohlednou 
kopanou.
Trenérem mužstva Ing. Pavel Andrýsek, vedoucími mužstva jsou 
Radek Jakša a Jiří Burian.   

Starší žáci - Krajská soutěž JmkFS Brno skup. C
Mužstvo v loňské sezóně skončilo na 5. místě tabulky své soutěže. 
V  letošní sezóně utrpěl kádr mužstva, protože po loňské sezóně 
odešlo do kategorie dorostu hned 9 hráčů a to se samozřejmě pro-
jevilo na výsledcích mužstva. Mužstvo je doplňováno hráči mladší 
kategorie a vidět nesehranost a zejména, že týmu chybí hráč, který 
by dokázal strhnout ostatní a zejména střelec, který by v klíčových 
chvílích dokázal rozhodnout utkání. V současnosti se mužstvo na-
chází na 11. místě tabulky se ziskem 6 bodů. Nejlepším střelcem 
mužstva je Lukáš Řepa s  5 vstřelenými brankami. Do jarní části 
bude mít mužstvo na čem pracovat. Doufejme, že se jim vydaří pří-
pravné období ( od 4.1. do 9.3. 2014 se zúčastní OHL v Lužicích) a 
bude to vidět i na výsledcích.    
Trenérem mužstva je Rostislav Kuchař, asistentem a vedoucím 
mužstva je Jiří Burian.  

Mladší žáci - Krajská soutěž JmkFS Brno skup. C 
Mužstvo předvádělo po celou loňskou sezónu velmi dobré výkony 
a nakonec skončilo na velmi pěkném 3. místě tabulky. V  této se-
zóně mužstvo předvádí také velmi dobré výkony. Do mužstva se 
začlenili hráči, kteří přešli ze starší přípravky a je vidět, že se nám 
práce s nejmenšími vyplácí. Mužstvo mladších žáků tvoří patnáct 
hráčů, kteří doplňovali celou podzimní část i mužstvo starších žáků. 
To se také projevilo v některých utkáních, kde jsme přišli o body do 
tabulky, ale i tak je současné postavení mužstva v  tabulce velmi 
dobré. V současné době se mužstvo nachází na 4. místě se ziskem 
23 bodů. Nejlepším střelcem mužstva je Matěj Růžička s 12 vstřele-
nými brankami. Doufám, že mužstvo bude pokračovat ve stejných 
výkonech i nadále. V přípravném období se od 4.1. do 9.3. 2014 se 
zúčastní OHL v Lužicích.
Trenérem mužstva je Pavel Hartman a vedoucím mužstva je Jiří 
Škodík.   

Starší přípravka „A“ – Okresní přebor OFS Hodonín 
Mužstvo Starší přípravky hraje Okresní přebor OFS Hodonín a 
v  této sezóně se výsledky pohybuje v  horní polovině tabulky. 
Mužstvo, ale v soutěži předvádí nevyrovnané výkony, když jedno 
utkání dokáže zvládnout na výbornou a ve druhém to vypadá jako 
by hráči byli na hřišti poprvé. Některá utkání mají velmi dobrou 
úroveň na to, že se jedná o zápasy přípravek. I když, se hraje na vý-
sledky, je pro nás důležité, že se naše mužstvo dokáže měřit s těmi 
nejlepšími (např. FC Kyjov, RSM Hodonín, Veselí n/M. aj.). Věřím, že 
hráči nevyrovnané výkony překonají a jejich výkony budou mít 
vzestupnou tendenci. V současné době se mužstvo nachází na 6. 
místě se ziskem 15 bodů. 
Trenérem mužstva je Bc Ondřej Okénka a vedoucím mužstva je Ivo 
Hynčica.

Starší přípravka „B“ – III. třída OFS Hodonín  
Mužstvo Starší přípravky B hraje nižší soutěž než A tým a tvoří jeho 
zálohu. V mužstvu, jsou zařazeni hráči, kteří ještě nemají potřeb-
nou výkonnost nebo s  fotbalem teprve začali. Po podzimní části 
jsou rovněž na 6. místě se ziskem 12 bodů. U tohoto mužstva je 
důležité, že hráči mají chuť na sobě pracovat a důkazem je přeřazo-
vání těch nejlepších do A týmu.  
Trenérem mužstva je František Marčík a vedoucím mužstva je Ro-
man Valenta.

Mladší přípravka – Okresní přebor OFS Hodonín 
V mladší přípravce je největší počet dětí. Od této sezóny, začala 
mladší přípravka kopírovat soutěže starších přípravek, takže i zde 
je rozdělení na A a B mužstvo. Hráči v této kategorii většinou s fot-
balem teprve začínají, učí se základům fotbalu. U těchto dětí je dů-
ležité vzbudit u nich chuť se pravidelně hýbat. Také je u nich vidět 
největší nadšení, jelikož je ještě tolik neovlivňuje moderní doba.  
Tréninkové jednotky probíhají formou her (u těch nejmenších), u 
těch starších i jednoduššími tréninkovými cvičeními. Hráči se učí 
jak individuální technice, tak týmovým hrám. V této kategorii ne-
jsou výsledky podstatné. I když se na OFS Hodonín vedou tabulky, 
nemají prakticky žádný význam pro činnost těchto kategorií a nej-
důležitějším výsledkem je zájem dětí o tento sport. 
Trenéry těchto dětí jsou Dušan Růžička, Michal Plevák, Josef Vajdík, 
Roman Valenta. Když je potřeba, tak se do tréninku zapojují rodiče.

Informace o akcích pořádaných na našem stadionu 
– jaro/léto 2014
V  červnu 2014 se uskuteční na našem stadionu 3. ročník turnaje 
„O pohár města Bzenec Starších přípravek“. Turnaje se zúčastní 
mužstva - 1 FC. Slovácko, RSM Hodonín, FC 1919 Kyjov, FC Veselí 
n/Moravou, TJ Staré město, SK Boršice, SK Radotín Praha a domácí 
Slovan Bzenec.  
V červnu 2014 se také uskuteční na našem stadionu 11. ročník tur-
naj starých pánů „Memoriál Františka Madaje“. Turnaje se účast-
ní mužstva FC Bánov, FC Moravský Písek, FC Franta a tým starých 
pánů Bzence.

Závěrem
Fotbalový oddíl je co do činnosti tím největším v okolí. Zejména 
mládežnická část sdružuje přes 100 hráčů, což mnohdy nemají da-
leko větší města. Je dobře, že se nám daří vzbudit zájem u dětí a 
mládeže nejen ze Bzence, ale i z okolí. Finanční náročnost oddílu je 
značně vysoká a bez významné pomoci města, menších a větších 
sponzorů by to nebylo možné zvládat. Všem přispívatelům patří 
velké poděkování! 
Velké poděkování patří samozřejmě všem trenérům, vedoucím pří-
padně ochotným rodičům, kteří se týden co týden snaží na úkor 
svého volného času pracovat s dětmi a s mládeží. Myslím si, že pra-
videlná práce přináší své ovoce a je to vidět na výsledcích jednot-
livých mužstev. 
Oddíl se snaží předávat informace z činnosti klubu všem členům i 
svým příznivcům prostřednictvím klubových stránek www.fotbal-
bzenec.com a na vývěsních místech ve Bzenci a okolí. Zimní pří-
pravné období jednotlivých mužstev zde rovněž najdete.
 
Je smutné, že i přesto, že klub pracuje na velmi dobré úrovni, zlep-
šuje zázemí fanoušky a příznivce kopané, zájem o utkání našich 
týmů je velmi malý. Bohužel to nejvíce mrzí u mládežnických ka-
tegorií (žáci, dorost), kdy hráči vidí nezájem o jejich činnost. Přitom 
je až s podivem, že při utkáních našich mužstev venku, je návštěva 
mnohdy srovnatelná se zápasy dospělých! 
Závěrem chci podotknout, že náš oddíl přivítá do svých řad koho-
koliv, kdo je ochoten ve svém volném čase dělat něco pro naše děti 
i mládež! Náš oddíl přivítá jakoukoliv byť i malou finanční částku na 
svou činnost!
Dovolte, abych Vám všem, kteří náš oddíl podporujete a fandíte 
mu, touto cestou poděkoval za přízeň. Rovněž všem trenérům, 
vedoucím mužstev, rodičům a funkcionářům poděkoval za velmi 
dobrou práci v  loňské i letošní sezoně a popřál Vám všem klidné 
prožití svátků vánočních, klid a pohodu v rodinném kruhu a co nej-
lepší vykročení do nového roku 2014. 

Za Výbor TJ Slovan Bzenec - Ing. Pavel Andrýsek, Předseda
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Blahopřejeme všem,
kteří nyní oslavují svá významná životní jubilea :

80 let
Marie Mihulková
Jarmila Mokrá
Ludmila Navrátilová
Václav Valštýn
Miroslav Žádník

85 let
Drahomíra Bašátková

90 let
Pavla Hiklová
Vlasta Miklová
Larisa Nevřivá

92 let
Anna Doupovcová

95 let
Jiřina Pavlisková

Narodili se tito malí bzenečtí občánkové:

Jan Balada
Štěpán Bilavčík
Markéta Frolková
Karel Miroslav Ingr
Tobiáš Joch
Alžběta Jurasová
Štěpán Juřík
Patrik Kosek
Viliam Sebastian Králík
Ondřej Kryštof Miškar
Anežka Plačková
Robert Podkalský
Eliška Solčianská
Josef Studnička

Uzavřené sňatky:

Michal Erben, Kpt. Stránského 17, Praha 9
a Olga Chrastecká, M. Majerové 164a, Ostrava-Poruba

David Paták, Lány 1352, Veselí nad Moravou 
a Marcela Michenková, Řadová 897, Rohatec

Loučíme se s občany, kteří opustili naše řady:

Jiřím Čechem – 73 let
Marií Luňákovou, Díly 755, Moravský Písek – 67 let

Annou Novákovou, Vracovská 353, Bzenec – 84 let
Annou Pírkovou, Strážovská 1095/1, Kyjov – 91 let
Ladislavem Pulkrábkem, Vracovská 496, Bzenec – 85 let
Daliborem Roháčem, Těmická 1165, Bzenec – 87 let
Naděždou Rudlovou, Trávníky 773, Kyjov – 88 let
Filipem Suchánkem, nám. Svobody, Bzenec – 73 let
Jaroslavem Ševčíkem, Horní nám 54, Bzenec – 87 let
Josefem Zigem, Horní nám. 94, Bzenec – 81 let

POLICEJNÍ OKÉNKO
Zábavná pyrotechnika

Období vánočních svátků a Nového roku jsou svátky klidu, spojené 
se sváteční náladou a pohodou. A právě s blížícím se koncem roku 
mnozí z občanů nakupují zábavnou pyrotechniku, kterou chtějí ko-
nec starého roku a nástup nového oslavit. Používání pyrotechniky 
pro zábavné účely má však i svá pravidla, kterými by se měli řídit ti, 
kteří si je zakoupí.

Jak předejít zranění při používání pyrotechniky?

- Zábavnou pyrotechniku kupujte ve stálých prodejnách, nikoli  
u stánků na tržištích. I když zboží u stánků splňuje všechny pod-
mínky k prodeji, vlhkost a mráz ho může poškodit a znehodnotit.

- Nekupujte zboží, na kterém chybí návod v českém jazyce, ozna-
čení výrobce či dovozce, označení třídy nebezpečnosti, číslo po-
volení k prodeji a datum použitelnosti.

- Výrobky kupujte jen v původním balení výrobce, pokud je zboží 
přebalené, je lepší je nekupovat.

- Při používání se vždy pečlivě řiďte návodem.
- Při manipulaci s pyrotechnikou nemiřte na sebe ani ostatní.
- S  pyrotechnikou nemanipulujte v  opilosti, odpalovat by ji měl 

jen střízlivý člověk.
- V žádném případě nepoužívejte amatérsky vyrobené různé py-

rotechnické předměty.
- Kupované výrobky se nesnažte doma ještě vylepšovat, riziko 

úrazu je příliš veliké.
- Pyrotechniku nesvěřujte do rukou dětem.
- Dětem zakažte sbírat nevybuchlé petardy, poučte je o tom, že na 

takové předměty nesmí sahat.
- Malé děti a zvířata na ohňostrojové hromadné akce, z  důvodu 

bezpečnosti, neberte sebou.

Rozdělení pyrotechnického zboží podle tříd nebezpečnosti:

I. třída – prskavky, kapsle, bouchací kuličky, třaskavé proužky  
a jiné. Toto zboží se může prodávat komukoliv bez omezení věku  
a kdekoli, třeba na stánku.
II. třída – rakety, petardy, světelné fontány, dýmovnice, hvízdavé 
předměty, gejzíry a další. Mohou se prodat pouze osobám starším 
18 let.
Pyrotechnické předměty vyšších tříd již volně prodejné nejsou, 
mohou je koupit občané s platným průkazem odpalovače ohňo-
strojů, který vydává Český báňský úřad.

Policie České republiky Hodonín
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ELEKTROWIN připravil odměnu 
pro zodpovědné občany
Odměnu pro zodpovědné občany, 
kteří odevzdávají vysloužilé spotřebi-
če na sběrných dvorech měst a obcí, 
připravil kolektivní systém ELEK-
TROWIN ve spolupráci s Jihomorav-
ským krajem. 
Kdo od října přiveze na sběrný dvůr 
v Bzenci velký spotřebič, jako je prač-
ka, myčka nádobí nebo sporák (vy-
jma lednic), obdrží skládací nákupní 
tašku. Tašky jsou vyrobeny z  recyk-
lovaných plastových lahví. Akce pro-
bíhá na sběrném dvoře v ul. Tyršova, 
696 81 Bzenec.
Děkujeme všem, kdo si cestu na sběrné dvory už našli a podílejí se 
tak na trvalém zvyšování množství zpětně odebraných a zrecyk-
lovaných elektrospotřebičů! Společně tak můžeme zachovat čisté 
životní prostředí pro příští generace.

Kulturní dům Bzenec
ve spolupráci s Coroners club 

POŘÁDAJÍ AKCI

ŠTĚPÁNSKÁ MUZIKANTASKÁ 
SEŠLOST  KAPEL ZE BZENCE 

A OKOLÍ.

VYSTOUPÍ:
FAIR PLAY, ČMELDA BAND, HUSÍ KŮŽE,

MAD, VESELÁ ŠVESTKA, STONE
    

ČTVRTEK 26.12. 2013 V 19:30 HOD.
 KULTURNÍ DŮM BZENEC

OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO

Zvou pořadatelé

Zastavil se čas.
To andělé tancovali
tak blízko nás …
a
jeden přes druhého
zpívali … 
a
brali si do dlaní
to nejlepší z nás
a
každým pírkem
děkovali
a
začali křídlo na křídlo
klást
aby jej potom rozprostřeli
na každého z nás …
Tak spojili lásku
jak medonosný plást
Jak

po tvářích
stékaly nám slzy …
jak
po zádech
nám běhal mráz …
dokola
andělé
tancovali …
… To laskavou lásku
rozdávali
aby to medové z nás
spojili
pírko po pírku
do dlaní …
do vlasů …
a
do úst …
a
do klínů …
vám.

Z  PERA NAŠICH ČTENÁŘŮ…

Andělská tvář
Vítězslava Radostová
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s názvem „V zemi Ježíšově“. Dětem měl připomenout smysl adven-
tu a zároveň zkrátit čekání na nazdobený vánoční stromek i nadíl-
ku. 
První adventní kalendář tvořily dva listy papíru. Na jednom bylo 
v malých okénkách natištěno 24 básniček, na druhém pak odpo-
vídající počet obrázků. Děti si každý den vystřihly jeden obrázek a 
nalepily jej k příslušnému textu básničky. 

Adventní věnec
Je mladým a velmi oblíbeným zvykem. První zmínky o adventním 
věnci pocházejí s poloviny 19. století z bohatého města Hamburk. 
Objevil se na dveřích sirotčince. Byl vyřezávaný ze dřeva s malou 
pokladničkou, do které mohli lidé házet vánoční milodary pro osi-
řelé děti. Odtud pronikl dále do Evropy, kde se už zhotovoval ze 
zelených větviček chvojí, které vyjadřovaly život věčný, jejž věřícím 
přislíbil Ježíš. Tvar věnce symbolizuje jednotu a plamen svíčky pla-
men lásky každého člověka. Zvěstoval naději i očekávání příchodu 
Spasitele.
Adventní věnec  zdobí čtyři svíce, tři fialové (barva pokání) a jedna 
růžová (barva naděje), mají stejnou barvu jako mešní roucha ad-

VÁNOČNÍ POCHUTNÁNÍ
Vánoční čas je ve všech zemích a krajích spojený se zvláštními jídly. 
Kdybychom měli na slavnostně prostřeném stole něco běžného, 
jako je třeba krupicová kaše, míchaná vajíčka, kuře s  brambory 
nebo švestkové knedlíky, určitě by nám sváteční večer nepřipadal 
tak zvláštní a krásný. My dnes většinou na Štědrý večer jíme rybí 
polévku a kapra s bramborovým salátem. Kdysi dávno, za časů, kdy 
naše praprababičky byly malé holčičky, to vypadalo u štědrovečer-
ního stolu jinak.
Na Štědrý den se držel půst, to znamená, že lidé přes den nejedli, 
jen děti dostaly nějakou kaši, aby neměly hlad. Ke stolu se zasedlo 
až s první hvězdou na obloze. Rodina ochutnala hodně chodů (to 
znamená různých jídel), často jich bylo devět. Na stole měly být 
všechny potraviny, které se podařilo za celý rok vypěstovat.
Jako první dostávali všichni u štědrovečerního stolu oplatky s me-
dem, které měly přinést všem zdraví a štěstí do nového roku.
Pak přišla na řadu polévka. My dnes nejčastěji jíme rybí, ale tu kdy-
si mívali jen lidé žijící u rybníků a řek. Jinde jedli hustou polévku, 
jako je třeba hrachová, bramborová nebo třeba houbová. K tomu 
se někde přikusovaly teplé rozpeky – kulaté houstičky z chlebové-
ho těsta.
Dalším jídlem byla kaše uvařená z obilí (žitná, ječná nebo pšenič-
ná). Ječné kaši s medem a rozinkami se říkalo kuťja. Na horách si 
zase pochutnávali na kaši s houbami a nazývali ji houbovec nebo 
hubník. V některých oblastech si lidé obilnou kaši sypali strouha-
nými sušenými hruškami, jež mají legrační jméno – pracharanda. 
Někde ke kaši přikusovali smažené lívanečky. Jinde se zase dávala 
přednost nudlím s tvarohem.
Jedním z nejstarších vánočních jídel je jahelník. Jáhly (malá zrníčka 
z rostliny zvané proso) zalily hospodyňky horkou vodou, pak přida-
ly nakrájená jablka a sušené švestky, to vše omastily, promíchaly a 
daly péct do trouby nebo pece.
V  mnoha krajích si lidé neuměli představit vánoce bez černého 

ventu. Každou neděli se zapaluje jedna. 
Louskání ořechů a krájení jablíček
Po večeři se louskaly ořechy a překrajovala jablíčka. Smrt číhala na 
toho, kdo rozlousknul prázdný, seschlý ořech, ale i na toho, jehož 
stín se při večeři neobjevil na zdi.
Zlým znamením bylo i to, když se při rozkrojení jablíčka místo hvěz-
dičky objevil křížek. Naopak hvězdička znamenala štěstí a zdraví.

Pouštění lodiček
Oblíbeným zvykem bylo pouštění lodiček ze skořápek ořechů. Do 
rozpůleného ořechu se dala malá svíčka, zapálila se a pustila po 
vodě v  umyvadle. Pokud máte dostatek fantazie, můžete zkusit 
věštit osud svým bližním i vy.
Když lodičky plavou hezky v kruhu, znamená to dobré soužití v ro-
dině. Když se ostatní lodičky seskupí kolem jedné, bude její majitel 
potřebovat pomoc. Když plují dvě lodičky vedle sebe, je to přátel-
ství nebo láska. Když se točí, je to známka nerozhodnosti. 
Když jedna potopí druhou, její majitel uskuteční své plány bez 
ohledu na cokoliv, a pokud se tak stane mezi manželi či milenci, je 
to známka rozchodu nebo vážné krize v jejich vztahu.

kuby. Kuba jsou kroupy zapečené s houbami. Do uvařených krup 
se vmíchá sádlo, sušené houby, sůl a hodně česneku – to vše se 
v pekáčku zapeče.
Staročeské vánoce by se neobešly bez pučálky, což je hrášek s vy-
pučenými klíčky, buď s cukrem a medem nebo se solí a pepřem. 
Pučálku prodávaly v Praze na vánočních trzích (ale i o velikonocích) 
babky pučálnice.
Běžným jídlem, které patřilo i k vánočním svátkům, byly u nás ryby, 
ale od 17. století, kdy naši zemi velmi poničila třicetiletá válka, už je 
mohl mít málokdo. Měly je tedy jen rodiny bohatší, anebo obyva-
telé kraje s mnoha rybníky či řekou. Více se ryby začaly vyskytovat 
na svátečních stolech až v 19. století.
Děti měly rády hlavně sladká jídla. Kromě zmíněných kaší s medem 
se někde pekly na vánoce také lívance a vdolečky. Oblíbenou slad-
kostí byly ve středních Čechách peciválky či kutelky – malé buch-
tičky polité horkým mlékem a máslem, posypané mákem, pracha-
randou nebo nastrouhaným suchým perníkem.
Jako moučník se podávala sladká pochoutka zvaná muzika. Suše-
né hrušky, jablka, švestky nebo meruňky byly rozvařeny se skořicí, 
hřebíčkem, vanilkou a citronovou kůrou. Ovoce hospodyně pro-
lisovaly přes cedník a pak přidaly rozinky, mandle, perník, trochu 
švestkových povidel a medu. Horká muzika se jedla z mističek na 
závěr sváteční hostiny. 
Na vánočním stole nikdy nechyběly křížaly (to je sušené ovoce), 
ořechy a jablka. A samozřejmě také vánočky. Vánočka má vel-
mi starou historii a mnoho názvů, dřív se jí říkalo například calta, 
húska nebo štědrovka. Vánočky si lidé dávali také jako dárky a hos-
podyně jimi platila pomocníkům na statku. 
Tak jako si neumíme představit vánoce bez vánočky, stejně důle-
žité je i cukroví. Koncem 19. století začaly postupně hospodyňky 
péct drobné zákusky, které jsou hlavní ozdobou vánočního stolu. 
Oblíbené byly na začátku 20. století karamely (věšely se na stro-
meček), zázvorky, medvědí tlapky, cetličky s kořením, medové cuk-
roví, anýzové preclíčky, mandlové suchárky, marcipánky, fondán 
nebo pumprnikl (máslové kousky s mandlemi).

pokračování ze strany 1



Specializovaná prodejna
chovatelských potřeb a krmiv.

Veškerý sortiment

naleznete na:

Pro jakékoli informace nás neváhejte kontaktovat.

doprava

ZDARMA*
Při nákupu nad 500,-

Jsme zde

pro Vás

již 13 let

Tel.: 728 103 170

Máte doma zvířátko?

Karlova 159

Veselí nad Moravou

*do 15 km od Veselí nad Moravou

a Uherského Hradiště

(naproti občerstvení RYO)

www.wasco.cz
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V  pátek 11. 10. 2013 jsem se zúčastnila „Putování strašidelnou 
zámeckou zahradou.“ Putování navázalo na úspěšné tři ročníky 
„Dýňového odpoledne.“
I letos děti přinesly vyřezané dýně a rozsvícené je vystavily na ná-
dvoří zámku. Ale pak už bylo všechno jinak. 
Prvnímu ročníku sice nepřálo počasí, ale i s přibývajícími kapkami 
deště se na tajemnou cestu vydalo hodně malých i větších odváž-
livců.
Byly připraveny dvě trasy podle věku dětí. Na malé trase jsem v po-
době malé čarodějnice dávala instrukce menším dětem.
Úspěšný účastník tajemné cesty musel zdolat několik zastavení, 

kde splnil úkol, za který získal písmenko. Cílem cesty bylo vyluštit 
tajenku, za niž následovala sladká odměna. Úkol vyžadoval překo-
nání strachu z duchů, strašidel a jiných strašidelných bytostí.
Podle mě byla nová akce SRPŠ velmi nápaditá a doufám, že se 
bude konat i příští rok.

A co na to ostatní účastníci?
Terezie U. 4. B: „Byla to dobrá akce, hodně mě to bavilo.“
Tereza F. 7. A: „Mně se to moc líbilo.“

Michaela Uherková, žákyně 7. A

Tajemná cesta
zámeckou zahradou


